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ČÍSLO 1., ROČNÍK XXXII

2. Místem konání voleb
v okrsku č. 19001 je místnost pro hlasování ZŠ Novoměstská 21 pro oprávněné  
občany s adresou místa trvalého pobytu
Banskobystrická 138-140 sudá Banskobystrická 142 do konce
Dlouhé hony 2-12 sudá Kořískova
Kuřimská 2-42 sudá Palackého tř. 172
Palackého tř. 186 Vránova 1-46
Žitná 13-23 lichá Žitná 40-44 sudá
v okrsku č. 19002 je místnost pro hlasování ZŠ Novoměstská 21 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu 
Banskobystrická 68-76 sudá Banskobystrická 77-137
Banskobystrická 139-141 lichá Dlouhé hony 1-11 lichá
Dlouhé hony 13 do konce Dudíkova
Filkukova 2-31 Járy Cimrmana
Ječná 1-17 lichá Kuřimská 21a-21b
Měřičkova 1-31 lichá Měřičkova 18
Nové nám. 1-6 Nové nám. 15 do konce
Sibiřská 60-64 sudá Sibiřská 66 do konce
Skutilova Vránova 45-103
Vránova 105-115 lichá Žitná 22-24 sudá
v okrsku č. 19003 je místnost pro hlasování ZŠ Novoměstská 21  
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Novoměstská 1-21 lichá Palackého tř. 174-178 sudá
Podhájí Žitná 1-12
Žitná 14-20 sudá Žitná 26-38 sudá
Řečkovice č. e. 100, 162, 1065, 1067, 1128, 1148
v okrsku č. 19004 je místnost pro hlasování ZŠ Novoměstská 21 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Boskovická 2-16 sudá Letovická
Novoměstská 23-59 lichá
v okrsku č. 19005 je místnost pro hlasování ZŠ Novoměstská 21  
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Böhmova 18 do konce Boskovická 1-17 lichá
Filkukova 37-39 lichá Kolaříkova sudá
Kunštátská Měřičkova 2-16 sudá
Měřičkova 20-30 sudá Měřičkova 32 do konce
Nové nám. 8-14 Novoměstská 61 do konce lichá
Vránova 104-166 sudá
v okrsku č. 19006 je místnost pro hlasování Gymnázium Terezy Novákové 2  
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Družstevní Kremličkova 2-10
Medlánecká 24c Renčova 2-36 sudá
Škrétova 2-12 Terezy Novákové 16-32 sudá
v okrsku č. 19007 je místnost pro hlasování Gymnázium Terezy Novákové 2  
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Bohatcova Díly
Gusty Blahové Jelení
Jezerůvky 17 do konce lichá K Západi
Kubova Ladova 1-32
Ladova 34  Prašná
Leknínová Prumperk 4 do konce
Prumperk 2 a 2a Terezy Novákové 33 do konce
Terezy Novákové 1-31 lichá Řečkovice č. e. 1088, 1175, 1183
Žilkova 
v okrsku č. 19008 je místnost pro hlasování ZŠ Horácké nám. 13 pro oprávněné občany 
s adresou místa trvalého pobytu Horácké nám.
v okrsku č. 19009 je místnost pro hlasování Gymnázium Terezy Novákové 2  
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu 
Banskobystrická 1-67 Banskobystrická 69-75 lichá
Böhmova 1-15 Filkukova 1
Ječná 2-18 sudá Ječná 20-40

Ječná 42 Koláčkova
Kořenského Medlánecká lichá
Olšanského Sibiřská 1-59
Sibiřská 61-65 lichá Vážného 37 do konce
Vránova 117-191 lichá
v okrsku č. 19010 je místnost pro hlasování Gymnázium Terezy Novákové 2 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Azurová Dillingerova
Duhová Fialová
Medlánecká 2-24b sudá Medlánecká 26 do konce sudá
Nachová Oranžová
Renčova 1-23 lichá, 27, 27a Terezy Novákové 2-4 sudá
Vitáskova Žlutá
v okrsku č. 19011 je místnost pro hlasování ÚMČ Palackého nám. 11 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Hapalova 1-7 Hapalova 9-11 lichá
Kolaříkova lichá Malíkova
Marie Hübnerové Ovčírna
Palackého nám. Prumperk 1-3 lichá
Uprkova Vážného 1-32
Veselka
v okrsku č. 19012 je místnost pro hlasování ÚMČ Palackého nám. 11 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
bratří Křičků Generála Kadlece
Kárníkova Lacinova
Ladova 33 Ladova 35 do konce
Úlehle Řečkovice č. e. 253
v okrsku č. 19013 je místnost pro hlasování ZŠ Horácké nám. 13 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu
Cupákova Dolnice
Gromešova Hapalova 8-10 sudá
Hapalova 12 do konce Jandáskova 1-22
Jandáskova 23-27 lichá Jandáskova 30a
Jandáskova 67 Jehnická
Karásek Královka
Kronova Loučky
Luh Maříkova 1-20
Maříkova 22-42 sudá náměstí Vojtěšky Matyášové
Sněžná Vlasty Pittnerové
Železničářská Řečkovice č. e. 72, 1162
v okrsku č. 19014 je místnost pro hlasování MŠ Tumaňanova 59 
pro oprávnéné občany s adresou místa trvalého pobytu
Boženy Antonínové Brigádnická
Jandáskova 22a Jandáskova 24-30 sudá
Jandáskova 30b-30d Jandáskova 31-66
Pod Hájkem Pod Zahradami
Skoumalova Skrejš
Tumaňanova 1-60 Tumaňanova 62-74 sudá
U Vránova mlýna Úhledná
Mokrá Hora č. e. 1, 21, 42, 75, 76

1. Volič prokáže svou totožnost a státní občanství České republiky platným občanským 
průkazem nebo platným cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem České 
republiky anebo cestovním průkazem.

2. Každému voliči budou dodány hlasovací lístky nejpozději 3 dny přede dnem voleb. 
V den voleb může volič obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

3. V případě konání II. kola volby prezidenta se tato volba uskuteční dne 27.01.2023 od 
1400 hodin do 2200 hodin a dne 28.01.2023 od 800 hodin do 1400 hodin. Volič obdrží 
hlasovací lístky pro II. kolo volby prezidenta pouze ve volební místnosti ve dny volby.

V Brně dne 7. 12. 2022 Mgr. Bc. Marek Viskot, starosta

OZNÁMENÍ
o době a místě konání volby prezidenta České republiky

Starosta městské části Brno-Řečkovice a Mokrá Hora podle § 34 odst. 1 písm. a) zákona č. 275/2012 Sb., o volbě prezidenta republiky  
a o změně některých zákonů (zákon o volbě prezidenta republiky), ve znění pozdějších předpisů,

oznamuje:
1. Volba prezidenta České republiky se uskuteční: v pátek dne 13. 01. 2023 od 14.00 hodin do 22.00 hodin,
 v sobotu dne 14. 01. 2023 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.
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Zprávy ze zastupitelstva  
a rady městské části
Na své 3. schůzi 15. listopadu 2022 rada městské části:
 vzala na vědomí předběžný návrh rozpočtu MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora 

na rok 2023,
 schválila přijetí transferu z rozpočtu města Brna ve výši 300 tis. Kč na údržbu 

projektu „ZAMILEC – dětské hřiště a sportoviště“,
 schválila poskytnutí věcného daru Tělocvičné jednotě Sokol Brno-Řečkovice ve 

formě 500 ks balíčků na Mikulášskou besídku konanou v neděli 4. 12. 2022,
 schválila pojistnou smlouvu na pojištění podnikatelských rizik „Nafukovací 

hala“ se společností Kooperativa pojišťovna, a. s., Vienna Insurance Group, 
Pobřežní 665/21, 186 00 Praha 8,

 schválila termíny sňatků v roce 2023: 10. 2., 10. 3., 14. 4., 22. 4., 19. 5., 9. 6., 24. 
6., 15. 7., 26. 8., 9. 9., 22. 9., 13. 10., 10. 11. a 8. 12., místem a dobou uzavírání 
sňatků je obřadní síň ÚMČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora od 10.00 hodin do 
14.00 hodin.

Na své 4. schůzi 30. listopadu 2022 rada městské části:
 doporučila zastupitelstvu městské části schválit návrh rozpočtu na rok 2023,
 schválila záměr městské části pronajmout nebytový prostor o výměře 15,3 m2 

v 1. NP domu Renčova 5,
 vybrala jako nejvhodnější nabídku na plnění zakázky na zpracování projektové 

dokumentace na akci „Zámecký park v  MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora“ 
nabídku předloženou Ing. Evou Wagnerovou, Jihlavská 216/10, 664 41 Troubsko, 
a současně schválila uzavření smlouvy s Ing. Evou Wagnerovou,

 schválila nájemní smlouvu na pronájem areálu bývalého pivovaru v  Brně-
Řečkovicích (pozemky a nebytové prostory) včetně sálu, kuchyňky a sociálních 
zařízení v budově pivovaru s firmou CRAFTBEER, s. r. o., Kořenského 879/19, 621 
00 Brno, za účelem uspořádání kulturní akce (Řečkovický festival minipivovarů) 
ve dnech 18. – 19. 8. 2023,

 schválila smlouvu o sdružených službách dodávky elektřiny a plynu pro 
vybrané objekty MČ na období 1.  1. 2023 – 31. 12. 2023 se společností EP 
ENERGY TRADING, a. s., Klimentská 46, 110 02  Praha 1,

 schválila nájemní smlouvu s paní Kateřinou Staňkovou, Východní 603,  
664 24 Drásov, na pronájem části pozemku při ulici Vážného o výměře 4,8 m2, za 
účelem umístění prodejního automatu BRAMAT v období 1. 12. – 29. 12. 2022 
a současně schválila záměr pronájmu uvedeného pozemku na dobu neurčitou 
od 30. 12. 2022,

 schválila zveřejnění záměru městské části pronajmout garáž o zastavěné ploše 
19 m2, která je součástí pozemku p. č. 861 v k. ú. Řečkovice (lokalita „Cihelna“), za 
minimální cenu 1 000,- Kč/m2/rok, na dobu neurčitou,

 schválila poskytnutí věcného daru ve formě relaxačních a rehabilitačních 
pomůcek v  hodnotě do 20  000 Kč pro uživatele Domova pro osoby se 
zdravotním postižením TEREZA, Terezy Novákové 1947/62a, Brno.

Dana Filipi, místostarostka

Záměr statutárního města Brna, 
městské části Brno-Řečkovice a Mokrá Hora, 

PRONAJMOUT HMOTNOU NEMOVITOU VĚC
V souladu s ust. 39 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, zveřej-

ňujeme záměr statutárního města Brna, městské části Brno-Řečkovice  
a Mokrá Hora, pronajmout hmotnou nemovitou věc:  

Předmětem tohoto záměru je pronájem nebytového prostoru  
o výměře 15,3 m2 v  prvním nadzemním podlaží bytového domu  
Renčova 5, Brno. Předpokládaný počátek nájemního vztahu od 1. 2. 
2023.

Minimální požadovaná výše nájemného činí 1.000 Kč/m2/rok.
Nabídky či připomínky k uvedenému záměru mohou občané uplatnit 

na ÚMČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora, Palackého nám. 11, 621 00 Brno, 
do 15. 1. 2023. K žádosti o pronájem uvedeného prostoru je nutno připojit 
v  samostatné uzavřené obálce (na obálku uveďte „Nebytový prostor 
– Renčova 5“) návrh výše nájemného, kterou je žadatel ochoten po 
uzavření nájemní smlouvy hradit (v Kč/m2/rok). Pokud nebude konkrétní 
nabídka nájemného k žádosti připojena nebo hodnota nájemného 
nedosáhne minimální požadované výše, nebude zájemce zahrnut do 
výběrového řízení na pronájem nabízeného nebytového prostoru.  

Další informace a možnost prohlídky poskytne Ing. Ivan Melichar, ve-
doucí bytového odboru ÚMČ, Palackého nám. 11, Brno, tel. 541 421 719.

Bytový odbor, ÚMČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora

Pronájem garáže
MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora nabízí k pronájmu garáž o zastavěné 

ploše 19 m2 na pozemku p. č. 861 v k. ú. Řečkovice (lokalita Cihelna při 
ulici Podpěrově). Nabídky s uvedením jména, příjmení, data narození, 
adresy, telefonního čísla, e-mailové adresy a s návrhem měsíčního 
nájemného (min. 1 000,- Kč/m2/rok) přijímá Odbor správy majetku ÚMČ. 
Nabídky mohou zájemci podat do 20. 1. 2023 v písemné formě osobně 
nebo poštou v uzavřených obálkách, označených adresou uchazeče 
a nápisem „Garáž Cihelna – 861“. Další informace poskytne p. Daniela 
Širhalová, Odbor správy majetku, ÚMČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora, 
Palackého nám. 11, Brno, tel. 541 421 722. 

Odbor správy majetku 
ÚMČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora

Uvolnění bytu po neplatiči
V souladu s platnými pravidly pro přidělování bytů, která umožňují 

získat do nájmu obecní byt za předpokladu uhrazení dluhu po předcho-
zím nájemci, zveřejňujeme následující údaje o uvolněném bytu:
Údaje o bytu  –  Žitná 9, byt č. 10, 3. nadzemní podlaží, velikost 2+1, 
  celková plocha 55,94 m2 (kuchyň 10,0 m2,  
  1. pokoj 15,7 m2, 2. pokoj 10,0 m2, předsíň 6,0 m2,  
  WC 0,9 m2, koupelna 2,6 m2, komora 3,5 m2,  
  lodžie 2 x 2,72 m2, sklepní kóje 1,8 m2)
Výše dluhu –  samotný dluh 211.576,38 Kč
 –  příslušenství dluhu ke 31. 12. 2022 8.137 Kč
Termín pro podání žádosti – do 31. 1. 2023

K zařazení mezi zájemce o pronájem bytu je nutná nabídka uhrazení 
alespoň 25 % dluhu bez příslušenství. Nabídne-li zájemce uhradit větší 
část dluhu, případně i příslušenství (nebo jeho část), bude při hodnoce-
ní žádostí bodově zvýhodněn. Žádost musí být podána na příslušném 
formuláři, který je k dispozici na bytovém odboru ÚMČ nebo ke stažení 
na internetové adrese www.reckovice.cz v rubrice „Aktuality“. Uhraze-
ním dluhu dojde k postoupení pohledávky novému nájemci, který tak 
vystřídá obec v pozici věřitele a může dluh vymáhat po vystěhovaném 
neplatiči.

Bližší informace je možné získat na bytovém odboru ÚMČ, Palackého 
nám. 11, tel. 541 421 719. 

Ing. Ivan Melichar 
vedoucí bytového odboru ÚMČ

Aktivity pro seniory 
LEDEN

• Cestopisná přednáška na radnici:  
Středomořská plavba I. 
úterý 17. 1. v 15.00 hodin 

• Cvičení pro seniory v sokolovně, Vážného 19 
pondělí 2. 1., 9. 1., 16. 1., 23. 1. a 30. 1.  
ve 12.00 hodin

• Setkání členů Klubu aktivních seniorů KLAS, 
Renčova 5  
úterý 10. 1. v 10.00 hod., středa 11. 1.  
v 10.00 a 13.00 hod., středa 25. 1. v 10.00 hod.  
(povídání u kávy)  

Dana Filipi



Z RADNICE3
Zpravodaj MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora

Cestopisné přednášky 
pro seniory

1. pololetí 2023
Vážení senioři, jak jste se již dozvěděli v  minulém vydání  
našeho zpravodaje, připravujeme pro Vás přednášky  
s  cestopisnou tematikou. Přednášky budou probíhat vždy  
v úterý od 15.00 hodin v zasedacím sále radnice na Palackého 
náměstí 11.

Dana Filipi, místostarostka

Leden 17. 1. v 15.00 hod.: Ing. Dušan Procházka  
– Středomořská plavba I.

Únor 14. 2. v 15.00 hod.: Ing. Dušan Procházka  
– Středomořská plavba II.

Březen 21. 3. v 15.00 hod.: Ing. Andrej Lúč  
– Patagonie

Duben 18. 4. v 15.00 hod.: Ing. Lumír Sochorec  
– Sultanát Omán

Květen 16. 5. v 15.00 hod.: Mgr. Martina Vítková  
– Střední Mexiko

Červen 6. 6. v 15.00 hod.: doc. RNDr. Jaromír Kolejka, CSc.  
– Filipíny – země ostrovů a sopek
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LITERÁRNÍ CHUŤOVKY
Nový rok, nové knížky

Vážení a milí literární gurmáni,
máme za sebou Vánoce a oslavy Nového roku a vše se bude pomalu 
vracet do starých kolejí. Hektické dny, plné jídla, pití a slavení, skončily a 
opět je před námi krásná zima, kdy si můžeme vzít knížku, zakutat se do 
tepla a číst si. Snad k vám byl Ježíšek štědrý a nějakou knížku vám nadělil, 
a kdyby ne, tak jsme tu my, vaše knihovna, která se vám ráda o dobré 
čtení postará. V  loňském roce jsme dostali dar od městské části Brno-
Řečkovice a Mokrá Hora v hodnotě 20 000 Kč a celý jsme jej věnovaly 
na dokoupení nových knížek. Koupily jsme oblíbené knížky, které vám 
chyběly, případně díly do sérií, které jsme postrádaly. Dále naučnou 
literaturu, po které se hodně ptáte, a několik specialitek pro malé i větší 
děti. Držíme se faktu, že čím pestřejší bude naše nabídka, tím lépe si 
vyberete to pravé. Za tento finanční příspěvek jsme obci velmi vděčné 
a doufáme, že i v  letošním roce budeme moci s  darem pro vás, naše 
čtenáře, počítat.

 Slavnostní křest nových knížek plánujeme na únor, a moc se těšíme, 
že se tohoto krásného úkolu opět ujme náš pan starosta Marek Viskot. 
V únorové Řeči najdete datum a čas této akce, abyste nás mohli navštívit 
a rovnou si nové knížky půjčit.

Při té příležitosti si nenechte ujít vtipnou a zábavnou výstavu, určenou 
nejen dětem, ale i dospělým s velkou představivostí a fantazií. Od 5. 1. do 
28. 2. si můžete prohlédnout Dubánky – výstavu fotografií Petra Václavka 
z dubánčích knih Dubánek a tajný vzkaz, Dubánek ve světě lidí a Dubánčí 
šprýmy, které napsali spisovatelka Klára Smolíková a básník Martin Kinc. 
A že Dubánky ještě neznáte? Nejlepší příležitost, jak se s nimi seznámit. 
Součástí výstavy jsou doplňovačky a kvízy pro děti s dubánčí tématikou.

Další zajímavou aktivitou, kterou jsme pro vás připravily, je kreativní 
set Zimní tvoření – Skládací sněhulák. Sami uvidíte, jak jednoduše si z pár 

kousků barevného papíru vyrobíte krásného sněhuláčka jako hračku pro 
děti. Set je opět zdarma a můžete si jej vyzvednout u nás v pobočce.

Do třetice všeho dobrého. Sejdeme se s  vámi dospělými. Lednová 
Knihokavárna se koná ve čtvrtek 19. ledna.

Přijďte si dát šálek výborné kávy, posedět a prohlédnout si knížku 
nebo časopis podle svého zájmu. Nezapomeňte také na pestrou nabídku 
našich periodik – rukodělná, zahradnická, kulinářská, společenská, 
turistická, prostě všechny možné žánry, na jaké si vzpomenete. Zima 
je také časem vybírání a plánování letní dovolené, proto vám nabízíme 
velký výběr turistických průvodců nejen po Evropě a České republice. 

Na tomto místě vždy píšeme o tipech na knížky, ať již ke koupení, 
nebo k půjčení. Tentokrát uděláme výjimku. Leden úplně svádí k tomu 
rekapitulovat, co se nám v  loňském roce povedlo, co jsme dělaly pro 
vás a společně s vámi. Podívejte se tedy na pár momentek z našich akcí 
a berte to, prosím, jako pozvánku na další společná setkání, která nás 
teprve čekají.

Jsme moc rády, že k nám chodí stále stejní milí lidé a přibývají k nim 
další a další. A tak doufáme, že nám tato čtenářská vzájemnost vydrží co 
nejdéle. Těšíme se s vámi na viděnou v lednu, v únoru, …, prostě pořád.

Mgr. Jitka Fukalová, Bc. Veronika Nekudová  
a Sabina Morysová, Dis., Pobočka KJM Kolaříkova



Hudební nešpory  
v Blahoslavově domě

Posloucháte rádi komorní hudbu? Zaposloucháte se s  chutí do  
melodií hraných na klarinet, hoboj a fagot? A ještě v  podání mladých  
nadaných a nadšených hudebníků?

Pak vás rádi přivítáme 15. ledna 2023 v 18 hodin v  prostorách  
farního sboru Českobratrské církve evangelické v Blahoslavově domě na  
Lidické ulici č. 79, kde při večerních nešporách zazní koncert souboru Trio  
Aperto.

Toto trio bylo založeno na půdě Moravského divadla Olomouc v roce 
2014. Soubor ve složení Barbora Šteflová – hoboj, Jan Charfreitag –  
klarinet, Pavel Horák – fagot se zaměřuje na českou soudobou tvorbu, 
zejména na skladby třetí čtvrtiny 20. století. Trio má na svém kontě  
několik premiér skladeb českých autorů a pravidelně natáčí premiéro-
vé nahrávky pro Český rozhlas. Českou soudobou hudbu propaguje na  
tuzemských festivalech (Concentus Moraviae, Poláčkovo léto v  Rych-
nově nad Kněžnou, Festival Harriet Parish v Žamberku a další). Také se 
 aktivně účastní festivalů v cizině, například v roce 2020 soubor účinkoval 
na festivalu L’altra stagione v italském městě Porto Recanatu.

Při nešporách konáme vždy dobročinnou sbírku, tentokrát bude  
věnována společnosti Bakhita, která pomáhá ženám s dětmi v  krizové 
životní situaci.

Přijďte, těším se na setkání s vámi a soudobou hudbou.
Martina Šebestová, farní sbor ČCE Brno II

KULTURA A HISTORIE5
Zpravodaj MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora

Právě dnes 100 let tomu jest... 
LEDEN 1923
Vážení čtenáři, otvíráme nyní další rok naší stoleté historie. Přeneseme 
se do dobových radostí i starostí roku 1923. Co se dělo, plánovalo, jak 
se žilo? Často život přinášel podobné situace jako dnes, pojďme je 
společně objevovat.

Prezidentem samostatné Československé republiky je Tomáš Garrigue 
Masaryk, předsedou vlády Antonín Švehla.

Písní roku 1923 je Pane kapelníku, hrajte tu mou! Je to jedna z posledních 
písní Jiřího Červeného, zakladatele kabaretu Červená sedma.

Roku 1923 vynalezl Američan polského původu Leo Gerstenzang čisticí 
vatovou tyčinku. Původní tyčinka byla papírová, a k této variantě jsme se 
po období plastové tyčinky po 100 letech opět dopracovali. 

Tohoto roku se začala psát historie brněnských letišt, neboť ministerstvo 
veřejných prací začalo plánovat vybudování státního letiště. První 
letadlo z Prahy přistálo v Brně 24. května 1926. Tento den je považován 
za zahájení letecké doravy v Brně.

Bezpečnostní stráž v Brně měla před 100 lety 376 strážníků, 4 koně  
a 3 policejní psy. 

V roce 1923 koupil řečkovický zámek od manželů Křivánkových, kteří 
jej koupili po válce, rajhradský podnikatel Arnold Skutezky, ten v zámku 
umístil svoji rozsáhlou sbírku maleb, plastik, grafik a mincí.

Hned na začátku roku, 3. ledna, zemřel spisovatel, novinář, humorista, 
anarchista Jaroslav Hašek (*30. 4. 1883 Praha). Jeho nejznámějším dílem 
jsou bezpochyby Osudy dobrého vojáka Švejka za světové války. Román, 
který u nás četl či viděl filmové zpracování snad každý, byl přeložen do 
58 jazyků.

Dne 5. ledna byl spáchán atentát na ministra financí Aloise Rašína 
(*18. 10. 1867 - +18. 2. 1923), byl postřelen do zad anarchokomunistou 
Šoupalem, který chtěl zavraždit i Karla Kramáře. Rašínovi je připisován 
výstižný citát: “Ono je to těžké. Kde hrozí bída, tam hrozí socialismus. A 
kde hrozí socialismus, tam hrozí bída.” Následně byli čtenáři Lidových 
novin denně informováni o vývoji zdravotního stavu A. Rašína, který však 
18. února střelnému zranění podlehl.

Od 9. ledna je v komínských ulicích vidět, i když se setmí! Místní ulice 
se rozsvítily elektrickými lampami. Obec byla od začátku eletrifikace 
připojena na rozvodnou síť brněnské městské elektrárny. Vzápětí byla 
osvícena i obecní kancelář, hasičská zbojnice a kostel. Postupně se pak 
přidávaly i komínské domy. Řečkovice již o měsíc později svítily rovněž.

Dne 9. ledna se konala první poprava v Československé republice. Trest 
smrti dostalo od vzniku republiky více odsouzených, ale popravy začaly 
být vykonávány až v roce 1923. Prvním popraveným byl loupežný vrah 
Ludvík Novák. Ten 15. února 1922 zastřelil a okradl dva řezníky, kteří šli 
na dobytčí trh a měli u sebe peníze. Popravy se zúčastnilo asi 170 osob, 
údajně se prodávaly i vstupenky, ale jen mužům, ženy na tuto morbidní 
podívanou nesměly. Popravu oběšením vykonal Leopold Wohlschläger, 
první profesionální kat nové republiky, který se původně vyučil zlatníkem.

Druhá poprava následovala téhož měsíce, 24. ledna. Popraven byl 
Josef Kolínský, který se svým bratrem Janem oloupil a umlátil kladivem 
pražského hodináře Josefa Ledeckého, stejně hrůzně oba bratři zavraždili 
i hodinářovu manželku a dceru. Oba dostali trest smrti, Janovi prezident 
Masaryk trest změnil na doživotí. O popravu byl opět velký zájem, 
podívat se chtěly i ženy, ale připuštěni byli převážně jen novináři, soudní 
lékaři a policisté. I tak se prý po ukončení vrhli s noži na šibenici a chtěli si 
vyloupnout kousek dřeva pro štěstí.

Dne 27. ledna proběhla v Brně stávka zřízenců pouliční dráhy. V novinách 
je to komentováno jako špatné rozhodní organizátorů stávky. “Tak zvaná 
stávka zřízenců pouličních drah má pro svedené smutné konce. V době 
největší nezaměstnanosti byli připraveni o chléb slepou důvěrou ke 
komunistickým vůdcům, které si sami platí.”

Hrobka faraona Tutanchamona byla objevena v listopadu 1922, od té 
doby Lidové noviny pravidelně informovaly o průběhu odkrývání hrobky 
a dalších objevených pokladech. V lednu 1923 se psalo, že práci Carterovi 
a jeho asistentům komplikovaly davy novinářů a zvědavců, kteří se snažili 
proniknout co nejblíže k úžasnému objevu. Koncem ledna se začalo 
pracovat na vyzvednuti těla, a zájem o to více vzrostl. Egyptská vláda 
povolala zkušené telegrafní úředníky z Káhiry, aby zprávy rozesílané do 
celého světa doputovaly včas. 

Zdrojem mi byly dobové Lidové noviny a internet.

Mgr. Dana Malíková
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Noví zastupitelé
Vážení čtenáři, představujeme Vám členy Zastupitelstva městské části 

Brno-Řečkovice a Mokrá Hora Ing. Petru Skalickou, Ph.D., Ing. Jana Vaculína 
a  Ing. Jiřího Libuse, kteří byli do našeho zastupitelstva zvoleni poprvé. 
Současně jsme požádali o odpovědi na tři otázky i nového místostarostu 
Ing. Daniela Struže a nového člena rady Richarda Foltýna.

Ing. Petra Skalická, PhD.
Jakou jste si zvolila životní profesi?
Životní profesi jsem si zvolila již výběrem střední školy. 
Stavební průmyslovka pro mě byla cesta k  dopravním 
stavbám, kterým jsem na brněnském VUT tak propadla, 
že jsem si studium prodloužila o doktorské vzdělání.  

V současnosti jsem se vrátila na místo činu – kromě projekční činnosti ve 
výstavbě vyučuji na střední škole budoucí stavaře.
Čemu se chcete jako členka zastupitelstva především věnovat?
Ráda bych byla přínosná v oboru, proto chci navázat na zkušenosti z dopravní 
komise z předchozího čtyřletého období a věnovat se dopravní problematice 
v komisi majetkové a rozvoje. Dále jako dlouholetá sportovkyně a sportovní 
funkcionářka chci pomoci v rozvoji sportovního ducha Řečkovic.  
Jak trávíte svůj volný čas?
Většinu svého volného času trávím ve sportovním centru TAK Hellas Brno. 
Zápasnickou žíněnku však postupně s přibývajícím věkem vyměňuji spíše za 
kancelářské křeslo. A pokud je volného času více, ráda cestuji, lyžuji a věnuji 
se rodině.

Ing. Jan Vaculín
Jakou jste si zvolil životní profesi?
Měl jsem to štěstí, že jsem se profiloval již během studií, 
kde jsem cítil, že telekomunikace a  datové sítě jsou obor, 
který mě zajímá a který, jak se ukázalo, má i velký potenciál. 

VUT v Brně a fakulta elektrotechniky mi daly kvalitní základy, na které jsem 
navázal ihned po vysoké škole. Již více jak 15 let pracuji v dynamickém oboru 
datových sítí, kde je stále spousta zajímavých výzev a oblastí pro odborné 
vzdělávání a  osobní růst. Od původních pozic technické podpory jsem se 
vypracoval k  produktovému managementu a  následně ke konzultantovi 
síťových řešení. Dnes tyto získané zkušenosti s  velkou mírou uplatňuji na 
pozici oblastního ředitele pro Českou a Slovenskou republiku renomovaného 
švýcarského výrobce síťové infrastruktury.
Čemu se chcete jako člen zastupitelstva především věnovat?
V Řečkovicích jsem se narodil a většinu svého života zde i žiji. Dále tu žije i velká 
část mé rodiny a věřím, že i mé dvě děti jsou tu zcela spokojené a šťastné. To 
je vlastně i mým vnitřním motorem pro dlouhodobou práci pro tuto skvělou 
městskou část. Je to vidět například na již úspěšně realizovaném projektu 
v  Zamilovaném hájku, kde jsem byl iniciátorem v  rámci participativního 
rozpočtu. Mým hlavním cílem je neustálý rozvoj naší městské části, aby se 
nám tu stále tak příjemně žilo a  aby i naše děti tu měly chuť a  prostor se 
rozvíjet a trávit svůj volný čas.
Jak trávíte svůj volný čas?
Volného času není nikdy tolik, kolik bych si přál, a  proto musím hodně 
zvažovat, čemu dát prioritu. Vždy je vítaným relaxem strávit volné chvíle 
s  rodinou. Preferuji výlety do přírody nebo návštěvy zajímavých památek. 
V praxi to často ale zastíní kroužky a sporty dětí, kde je nutné zajistit nejen 
podporu, ale i logistiku. V neposlední řadě se snažím udržovat i sebe sama 
v  rozumné tělesné kondici, a  proto pravidelně navštěvuji místní posilovnu 
a s přáteli hraji futsalovou ligu za Orel Řečkovice.

Ing. Jiří Libus
Jakou jste si zvolil životní profesi?
Vystudoval jsem Lesnickou a dřevařskou fakultu Mendelovy 
univerzity a po část profesního života jsem inklinoval k tomu, 
abych se dále věnoval lesnictví, vědě a přírodě. Více než deset 

let je ale mým povoláním spíše projektový a finanční management. Zabývám 
se především většími infrastrukturními projekty, jejichž cílem je zdokonalovat 
a budovat lepší vědecko-výzkumné zázemí pro vědce a studenty.
Čemu se chcete jako člen zastupitelstva především věnovat?
To, že jsem se dostal do zastupitelstva, beru jako další výzvu, jak se podílet 
na činnostech, které dělají mé okolí lepším ve všech ohledech. Chtěl bych 
nadále rozvíjet propojování spolků a generací pořádáním různých kulturních 
a volnočasových akcí. Při této činnosti je možné nejlépe naslouchat svému 
okolí a posouvat lepší myšlenky směrem k rozhodování na úrovni městské 
části. Vzhledem ke své profesi mám také blízko k  nakládání s  veřejnými 

financemi, takže bych byl rád platným členem kontrolního výboru se všemi 
povinnostmi, které k této činnosti patří.
Jak trávíte svůj volný čas?
Nejvíce určitě se svojí rodinou. Společně milujeme folklórní akce, staráme 
se o pár slepiček, kočku, asi třicet akvárií a chalupu. Dost volného času ještě 
zabere skautská činnost, která prostupuje naší rodinou již čtvrtou generaci.

Ing. Daniel Struž
Jakou jste si zvolil životní profesi?
Původně jsem vystudoval vojenskou vysokou školu, 
obor ekonomie. Do roku 2008 jsem působil na různých 
pozicích v rámci armády, mnoho z tohoto času jsem strávil 

v  zahraničních misích, od Kosova přes Bosnu a  Hercegovinu, Irák až po 
Afghánistán. Poté jsem až do roku 2019 pracoval jako produktový ředitel 
České zbrojovky v  Uherském Brodu a  dále jako ředitel podniku Adast 
v Adamově. Dnes se věnuji konzultační činnosti jako samostatný podnikatel.
Jako neuvolněný místostarosta budete mít na starosti zejména péči 
o bytový fond a  životní prostředí. Na co se především chcete v  těchto 
oblastech soustředit?
Naše městská část sice nemá tak rozsáhlý bytový fond jako např. Brno střed 
a sever, ale i ten náš potřebuje svoji péči. Tudíž se budu soustřeďovat na to, 
aby pokračovaly projekty zahájené předchozím vedením radnice a také aby 
se stále realizovaly nové. V příštím roce se například jedná o opravu střechy 
bytového domu Žitná 11, výměny vstupních dveří na Sibiřské 64 a mnoho 
jiných, jako jsou výměny kuchyňských linek, vodoměrů atd.
V oblasti životního prostředí se soustředíme na udržování stávající zeleně 
a  také novou výsadbou v  rámci projektů, jako je úprava prostranství před 
hřbitovem nebo oprava areálu pivovaru. Mnohé bytové domy mají ve své 
blízkosti zeleň, která byla v minulých desetiletích nevhodně vysazena a dnes 
zasahuje do fasád, mnohde do oken. Tady se snažíme řešit situaci ořezem 
(kde to je možné) a také kácením nevhodně umístěných nebo nemocných 
dřevin. Tím reagujeme na podněty občanů, jejich připomínek přichází 
opravdu hodně. Oddělení životního prostředí se také věnuje drobným 
opravám chodníků. Tyto práce jsou však značně limitovány výší finančních 
prostředků. Přes jejich nedostatek se nám daří opravovat každým rokem ta 
místa, která jsou v nejhorším stavu.
Jak trávíte svůj volný čas?
Velmi rád cestuji a poznávám nová místa, lidi, přírodu, kulturu a v neposlední 
řadě gastronomii. Rád také chodím do divadla, v  létě na různé festivaly, 
kterých je nespočet. Ač na to nevypadám, rád si zajdu zacvičit, zaplavat 
nebo vyjedu na kole. Zájmů je hodně a času málo, ale Brno a okolí poskytuje 
možnost splnit si svá přání téměř okamžitě.

Richard Foltýn 
Jakou jste si zvolil životní profesi? 
Už dvanáctým rokem jsem generálním a  marketinkovým 
manažerem předního českého basketbalového klubu žen 
KP Brno. Mimo vrcholové sportovkyně, hrající i v prestižním 
evropském poháru, zabezpečuji také chod dvanácti 

mládežnických kategorií, zařazených do celosvazových sportovních center 
a středisek. Ke sportu mě to táhlo již od mládí, ať už aktivně, nebo v rámci 
organizační a  legislativní činnosti pro různé sportovní spolky. Dříve jsem 
k tomu ještě podnikal v obchodní sféře zaměřené na zdravou výživu a italskou 
gastronomii. V současné době jsem navíc obhájil post místopředsedy UNIE 
sportovních klubů města Brna, v  předešlých volebních obdobích jsem 
vykonával funkci předsedy sportovní komise v  naší městské části a  v tom 
minulém i člena komise pro sport a tělovýchovu Rady města Brna. 
Na kterou oblast se hodláte jako nový člen rady především zaměřit? 
Předně musím prozradit, že jsem vlastně staronový člen, protože v minulosti 
jsem už jedno volební období měl tu čest se jako radní na rozvoji naší pěkné 
městské části podílet. Navíc jako zastupitel působím už čtvrté volební období 
v  řadě. Takže asi nikoho nepřekvapím, že chci i nadále věnovat zvýšenou 
pozornost zejména modernizaci i rozvoji volnočasových ploch a areálů pro 
veřejnost, neziskovým organizacím a  sportovně-kulturním akcím, které 
v naší městské části pořádáme. Mimo to bych se také rád zaměřil na celkovou 
infrastrukturu městské části, a to zejména v oblasti parkovacích míst. 
Jak trávíte svůj volný čas? 
Jsem rád s rodinou, i když obě dcery už jsou vysokoškolské studentky a sladit 
společný čas bývá dosti obtížné. Pokud se zadaří, tak hodně cestujeme 
– ve spojení s pěší turistikou v  přírodě, návštěvou historických památek 
a  hudebních koncertů. A samozřejmě nesmí chybět ani aktivní sportovní 
vyžití. Já osobně ještě pravidelně hraju tenis a  nárazově i všechny ostatní 
převážně míčové sporty na amatérsko-výkonnostní úrovni, ale vzhledem 
k dlouholeté vytíženosti a s přibývajícím věkem už začínám i více odpočívat 
a regenerovat – například v sauně nebo otužováním...
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Římskokatolická farnost 
u kostela sv. Vavřince 

Brno Řečkovice vás zve na 
přednášku s názvem

V neděli 15. ledna 2023 v 17.00 hod. 
ve farní herně.

Na setkání a povídání o největším 
poutním místě na světě se těší 

Michal Seknička. 

Mikulášská besídka
Po dlouhé vynucené pauze jsme se opět mohli setkat na tradiční Mi-

kulášské besídce v naší řečkovické sokolovně, a to v neděli 4. 12. 2022. 
Členové Ř 13 si ve spolupráci s tanečním souborem Pampelišky připravili 
pro děti pásmo pohádek, tanečků a písniček. Na pódiu se vystřídali Pat 
a Mat, Bob a Bobek, Včelí medvídci, král Jeliman a Anče s Kubou, hajným, 
Trautenberkem a Krakonošem. Menší děti z Pampelišek zatancovaly na 
písničku z pohádky Zlatovláska a ty starší to rozjely na píseň „Holky z naší 
školky“, a to tak trochu naruby. Kluci byli holky, a holky zase kluci. Děti, 
rodiče i prarodiče si také společně s kapelou zazpívali krásné vánoční pís-
ničky. Celým programem všechny provázel Vinnetou s Ribannou.

V průběhu představení se děti naučily básničku pro Mikuláše a opráši-
ly jednu vánoční písničku. Pro jistotu – co kdyby básnička Mikuláši na vy-
mazání hříchů nestačila? Na úplný závěr, když už se Vinnetou s Ribannou 
s dětmi rozloučili, vstoupil do sálu Mikuláš s velikánskou “knihou hříchů“ 
pod paží. S Mikulášem přišli zároveň i krásní sněhobílí andílci. Někteří si 
v tu chvíli oddychli, že ti rohatí tentokrát sokolovnu minou, jenže vzápě-
tí se ozvala ohlušující rána, z pekla do sálu vběhli hroziví čerti a nastal 
čertovský mumraj. Chvilku trvalo, než Mikuláš s andílky natěšené čerty 
uklidnili. Děti pak rády Mikuláši odrecitovaly básničku a zazpívaly i pís-
ničku. Hříchy byly z „knihy hříchů“ vymazány a čerti opět odešli s prázd-
nými pytli. Mikuláš pak s  andílky a  čerty dětem při odchodu rozdával 
balíčky se sladkými dobrotami, které byly darem od naší MČ Řečkovice 
a Mokrá Hora.

Mikulášská besídka měla tradiční dopolední i odpolední vystoupení. 
Obě představení byla zaplněná do posledního místečka. Součástí Miku-
lášské je již několik let i prodej výrobků chráněných dílen, organizovaný 
společností Soroptimist Club Brno. Dospělí si mohli besídku a adventní 
čas zpříjemnit vánočním punčem nebo ochutnávkou cukroví.

Mikulášská se vydařila a pořadatelé i účinkující se těší na všechny děti 
opět příští rok. A možná přijde i Mikuláš s anděly a čerty.

Řečkovická 13
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Inspirací k  napsání tohoto článku byla výborná přenáška Ing. Aleše 
Svobody, která proběhla ve čtvrtek 1. 12. v  Řečkovicích. Při výčtu 
množství zrekonstruovaných sklepních prostor, kterými se nyní Brno 
pyšní, a také možnostech sanace těchto sklepení by bylo téměř hříchem 
znovu neotevřít debatu o  zachránění našich pivovarských sklepení, ze 
kterých má po „asanaci“ zůstat jenom zlomek. 

V obecné rovině je vždy snaha prezentovat se tím, co je populární a co 
lidé dobře znají, jako je např. hodový areál. To, co není vidět a co není příliš 
zajímavé, o tom není potřeba diskutovat či to zvelebovat, jako v případě 
tohoto podzemí. Kdyby byly takovéto sklepy blíže centra města, tak 
z  nich již dnes možná bude unikátní prostor, bohužel Řečkovice jsou 
v tomto periferií. V historickém jádru města Brna je většinou snaha tyto 
sklepy opravovat. Jak již ovšem bylo naznačeno, v  Brně v  posledních 
letech byly rekonstruovány např. Mincmistrovské sklepy, sklepy pod 
Šilingrovým náměstí, sklepy pod domem U Tří kohoutů (na Masarykově 
ulici pod tramvajovými kolejemi) či všem velmi dobře známé vodojemy 
na Žlutém kopci. 

Když se podíváme na argumentaci týkající se rekonstrukce areálu 
bývalého pivovaru, tak ta údajně nemůže proběhnout bez asanace 
podzemí, i když zde v  minulosti jezdilo mnoho těžkých nákladních 
automobilů při stavbě domů pod ulicí Ladovou. Klenba obecně unese 
obrovské zatížení a  sklepy nevykazují takový havarijní stav, že by zde 
nemohly být kulturní akce. I samotný statický posudek, který odkazuje na 
tento havarijní stav, je již z jara 2021, a od té doby zde byly již dva ročníky 
bujarých akcí. Spíše se zde můžeme domnívat, že se někdo chce zbavit 
problému, který by mohl někdy v  budoucnu nastat. Tento problém se 
ovšem měl řešit už dávno. Záleží také, jaký úkol dostal statik, zdali sklepy 
staticky zajistit, nebo vymyslet, jak je zalít. Metod, jak zachránit tyto 
sklepy, je velmi mnoho, ale ani jedna z nich použita nebyla. Toto řešení 
je jednoznačně asanace (ve smyslu odstranění), takže nikoliv sanace (ve 
smyslu oprava), jak bylo již dvakrát napsáno v loňském vydání časopisu 
Řeč. Tyto sklepy se taktéž nerozkládají pod celým hodovým areálem, ale 
jen pod jeho menší částí, v méně frekventované části areálu.

Pro představu, půdorys pivovarských sklepů je členitý, jedná se 
o prostory o různých šířkách, délkách i výškách, je tvořen chodbami a tzv. 
rotundami. Pokud chceme uvést některé z rozměrů chodeb, tak šířka je 

cca od 3 do 6 m, výška potom 2,5 až více než 4 m. Chodby mají délku cca 
od 18 do 60 m.

Do sklepení se také nemusí jednorázově investovat větší desítky 
milionů korun, což jako argument můžeme slyšet z  úst některých 
představitelů obce, ale lze je sanovat i postupně za cenu ročně mnohem 
nižší, což při rozpočtu MČ není nereálné. Touto metodou tedy lze 
postupně zajišťovat nejvíce postižená místa. Metod zajištění sklepů je 
poměrně velké množství, ostatně některé z nich byly použity i při sanaci 
jiných brněnských sklepení. Takže zalití cementopopílkovou směsí je 
jednou z nejradikálnějších variant, a nejedná se o sanaci, ale o asanaci 
či likvidaci. Taktéž tato varianta paradoxně není rozhodně nejlevnější, 
když si představíme obrovský objem směsi na zalití, která zajisté nebude 
při současných cenách laciná. Pro úplnost můžeme zmínit následující 
šetrnější varianty sanací – vyztužení stávajících kleneb cihelnými nebo 
betonovými klenebními pásy – žebry – v předepsaných vzdálenostech, 
vytvoření nové klenby pod stávající klenbou atd.

Argumentem pro zasypání sklepení je i znemožnění pořádání dalších 
kulturních akcí v areálu. Nicméně toto tvrzení můžeme obrátit a říct, že 
na Mládka a Záviše bychom mohli naopak chodit i v zimě. To ovšem za 
předpokladu, že by část určená k zalití byla zachována a opravena a poté 
využívána např. právě jako koncertní prostor, což jistě není vyloučené. 
Např. ve sklepě pod domem U Tří knížat na Jánské je nyní nádherný 
divadelní a koncertní prostor. 

Problém zde spatřujeme též v obecné rovině nemožnosti vyslovit jiný 
názor, že by bylo možné udělat něco i jiným způsobem, nebo minimálně 
o  jiných názorech či návrzích alespoň elementárně diskutovat. 
V minulosti jsme se tak již mnohokrát přesvědčili, že tento jiný názor je 
posléze v úvodnících tohoto zpravodaje prezentován jako dezinformace, 
polopravda, šeptanda či šíření poplašných zpráv. Nebo také jako snaha 
o vyvolání umělé hysterie a  rozdělování společnosti nebo samozřejmě 
již téměř folklórní politické zneužití tématu. Na to jsme ale za ta léta již 
zvyklí. 

Na závěr bych využil této možnosti, abych všem Řečkovákům 
a  Mokrohorákům popřál vše dobré v novém roce, ať se nám v  naší 
městské části žije co nejlépe a můžeme na ni být hrdí. 

Ondřej Štaud, zastupitel městské části

NAŠE DĚTI

DDM  Helceletka 
pobočka  Domino
Kořískova 16, Řečkovice

Letní příměstské  
a pobytové tábory:
Celou nabídku táborů Helceletky  
otevřeme k přihlašování 16. 1. 2023.

Pololetní prázdniny, pátek 3. 2. 2023 
Den s točením na kruhu, 8-15:30
Modelování a točení na kruhu  
v keramické dílně pro školní děti.

Více informací a přihlašování na akce  
najdete na webu:
www.helceletka.cz/domino

Kontakt na vedoucí pobočky:
Mgr. Jana Podzemná, 725 803 059,  
domino@helceletka.cz

programování s Emilem pro 4. a 5. ročník
programování v Code.org pro 6. a 7. ročník
programování robotů v programovacím jazyce Scratch
využití virtuální reality ve výuce
modelování 3D objektů a jejich tisk na 3D tiskárně
úlohy pro rozvoj informatického myšlení

Kavárna proběhne 11. ledna 2023 v čase 16:30 - 18:00 v učebně
informatiky. Je možné přijít i odejít kdykoliv v průběhu konání
kavárny, kterou povedou naši žáci. Seznámí Vás s výukou nové
informatiky. 

Vyzkoušíte si:

Společně si vyzkoušíme zajímavé aktivity a k tomu Vám připravíme
kávu. 

Na setkání se těší učitelé i Vaše děti.

ZŠ HORÁCKÉ NÁMĚSTÍ 
VÁS ZVE NA KAVÁRNU PRO RODIČE

 

O  I N F O R M A T I C E

Webové stránky: zshoracke.org

Facebook: ZŠ Horácké náměstí 13

Instagram: ZS_Horacke_13 
Více informací

EDUbus měl zastávku  
i u ZŠ Horácké náměstí

K naší velké radosti se v jízdním řádu 
EDUbusu objevila zastávka Horácké náměstí. 
Jak už napovídá název, jedná se o autobus, který 
je však předělaný na pojízdnou polytechnickou 
laboratoř. Naši žáci měli možnost zúčastnit se 
tří programů. První z nich nesl název Vypusťte 
elektrony! Zde si vyzkoušeli první krůčky  
s elektrickými obvody. Dále mohli navštívit 
program zaměřený na měření teploty, kdy 
pozorovali a měřili změny teploty pomocí 
speciálního teploměru a pracovali například  
i se suchým ledem. Třetí možností byl program 
orientovaný na energie. Zde si žáci vyzkoušeli 
měření napětí a proudu s využitím různých 
zdrojů energie. 

Mgr. Martin Jelínek

Dejme šanci jiné variantě zachování pivovarského sklepení
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ŘÁDKOVÁ INZERCE
ELEKTRIKÁŘ: instalace, opravy, revize vč. so a ne. T: 777019667

POČÍTAČE-NB-TISKÁRNY-INTERNET: prodej, instalace, opravy 
a odvirování. L. Zapletal, T: 602 721 271, www.ladislav-zapletal.cz

Opravím počítač / seřídím. P.Beller@seznam.cz, 776 187 490

MALÍŘ POKOJŮ, Tel: 604 518 776, Brno-Řečkovice.

MALBY – NÁTĚRY ONDERKA. Tel: 604 439 195, 604 731 918 
www.malby-natery.eu

INSTALATÉR nabízí práce voda, topení i menšího rozsahu. 
Email: arcanidis@seznam.cz. Mobil: 603 441 181.

INSTALATÉR – voda odpady topení – opravy. Menší i větší práce  
s dodávkou materiálu. Rychle-Levně tel.: 608 045 745

MONTÁŽE – OPRAVY voda-topení-plyn-odpady-sanita 
Tel. 606735151 

VODOINSTALATÉR. Cirkva Miloslav, Tel.: 602 861 402 

Rekonstrukce bytových jader, koupelen a topení. Poradenství, 
návrh, realizace na klíč. Tel.: 513034551 mob.:704 458 187,  
e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz 

HODINOVÝ MANŽEL od sklepa po střechu, stavař-praxe 30  
roků, zednické pr., komíny, rekonstrukce koupelen, bytů, tesařské,  
montáž nábytku, pokrývačské, klempířské, truhlářské, zdr. instalace,  
výměna baterií, odpady, podlahy, drobné elektro, úpravy zahrad,  
výškové práce, ochrana proti holubům a vlaštovkám, pr. mot. pilou,  
přeprava dodávkou. Tel: 603 510 009, bambussip@volny.cz

DOPRAVA PRO SENIORY – odvoz k lékaři, na nákup apod. 
P. Zouhar, Tel: 736 701 319, www.dopravaproseniory.cz

KADEŘNICKÉ služby do domu. Tel. 605 553 207, illy9@email.cz

Rekonstrukce sklepů pohledem  
odborníka, dost bylo mýtů a polopravd  

V prosinci jsem zaznamenal aktivitu části opozičních zastupitelů naší 
městské části týkající se investiční akce Rekonstrukce areálu bývalého 
pivovaru, jejíž součástí je i sanace části staticky nebezpečných sklepních 
prostor pod areálem. Tato aktivita vrcholila debatou na zasedání 
zastupitelstva a také návrhem na pozastavení této investiční akce.  
Z pohledu stavebního inženýra, dlouholetého předsedy komise výstavby 
a člověka, který má zkušenosti s  přípravou významných stavebních 
investic města Brna, vnímám tento opoziční návrh za děsivý a považuji 
za svou společenskou povinnost situaci okomentovat.

Nedomnívám se, že má praktický smysl vracet se k  debatě  
a argumentům z  minulosti. Je naprosto jasné a zřejmé, že v  Brně 
jedinečný amfiteátr, který nám okolní městské části mohou jen závidět, 
potřebuje zásadní rekonstrukci, která zároveň vyvolává i potřebu řešit 
bezpečnost a statiku nevyužitých prostor pod areálem. Co však považuji 
za správné, je pokusit se vysvětlit některé technické, právní a funkční 
souvislosti. Také se chci vyjádřit k  některým až nesmyslným a bájným 
tvrzením, která jsem zaznamenal na sociálních sítích a bohužel i ze 
strany některých zastupitelů. Pokud by opoziční zastupitelé opravdu 
mysleli vážně to, co navrhovali na prosincovém zasedání zastupitelstva, 
tzn. zadat zpracování nové projektové dokumentace (de facto zahodit 
zaplacený projekt), znamená to, že buď neví, že nemohou takto 
libovolně a nahodile nakládat s  veřejnými financemi, nebo je jim to 
jedno. Ponechám na čtenářově posouzení, co je horší. 

„Cílené dezinformace jsou nebezpečné, postrádám u nich zdravý 
rozum.“

Naprosto jsem ze strany kolegů zastupitelů postrádal jakýkoliv 
konkrétní návrh, myšlenku, co se staticky nevyhovujícími podzemními 
prostorami technického charakteru dál. Volali po zachování, to je 
vše. Sice do svého příběhu zakomponovali poznámky o barokním 
charakteru staveb v okolí „zámečku“, skromně však opomněli dodat, že 
pivovarské sklepy jsou z druhé poloviny 19. století, což při nejlepší vůli 
do období baroka nespadá, to jsme asi 300 let jinde. Pokud dám stranou 
neschopnost nabídnout ekonomicky reálnou představu o smysluplném 
využití sklepů, zaujala mě tvrzení o finanční dostupnosti alternativních 
způsobů jejich statického zajištění. Současné řešení znamená výdaj  
14 miliónů korun bez DPH. Alternativy, které byly nastíněny opozicí, jsou 
tři. Dvě jsou čtyřikrát až pětkrát dražší, tzn. za 56–70 miliónů korun, ta 
třetí je dokonce osmkrát dražší, čili krásných 112 miliónů korun. To se 
nám to navrhuje, když necítíme zodpovědnost.

„Navržené řešení počítá se zachováním nejzajímavějších částí 
podzemí – rotundy i sklepů pod sýpkou.“

Naprostou „perlou“, kterou jsem také zaznamenal, je myšlenka, že 
kulturní akce by se přece mohly konat i právě pod zemí, ve sklepech. 
Z  akustického hlediska je dlouhý a úzký prostor velmi nevhodný a při 
šířce 3-6 metrů a délkách 30-60 m na využití pro koncerty, a to i komorní, 
téměř neřešitelný. Uměle zvučený prostor potřebuje povrch stěn a stropů 
rozdělený dle pohltivosti a odrazivosti jejich materiálů a vzdálenosti od 
zdroje zvuku. To by znamenalo nanesení speciálních povrchů na stávající 
stěny nebo vybavení speciálními akustickými panely, což je při šířkách 
cca 3-6 m neřešitelné. Nehledě na protipožární předpisy, chráněné 
únikové cesty, sociální zařízení, vzduchotechniku a finanční náklady na 
takovou záležitost. To celé už je naprosté sci-fi. 

Mám-li svůj článek optimisticky a s důvěrou ve zdravý rozum alespoň 
zakončit, dovolte mi, abych připomenul, že vedení městské části se podařil 
husarský kousek, kdy získalo 46 miliónů korun, tedy téměř 100 procent 
veškerých nákladů na rekonstrukci bývalého pivovaru, z rozpočtu města 
Brna. V roce 2023 budeme mít nádherný zrekonstruovaný areál a pěkné 
zachované podzemní prostory (nejen) pod ním – rotundu a sklepy pod 
sýpkou. To otevře cestu k další etapám rekonstrukce areálu, jako je třeba 
vybudování důstojných sociálních zařízení nebo dokonce rekonstrukce 
objektu sýpky, aby i ten mohl sloužit veřejnosti. 

Vážení občané Řečkovic a Mokré Hora, dovolte mi na závěr popřát 
vám vše dobré do nového roku.

Ing. Stanislav Michalík, zastupitel městské části,  
předseda Komise výstavby a rozvoje rady městské části
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Za jeden provaz. V bytových domech je totiž potřeba, aby se do úspor 
vzhledem k současným pravidlům rozpočtu úhrad za teplo zapojily 
ideálně všechny domácnosti. Kampaň Tepláren Brno Topme chytře! se 
proto zaměřila také na pomoc bytovým družstvům a společenstvím 
vlastníků. 

Kudy a jak proudí teplo?
Nejprve trochu fyziky: Teplo se vždy šíří z teplejšího  prostoru do 

chladnějšího. Při rozdílu teplot sousedních bytů tedy dochází k přestupu 
tepla stěnami. Nejen to. Současně teplo „putuje“ vertikálním systémem 
stoupaček. Jinými slovy: Když někdo zapne topení ve vyšším patře, 
teplá voda proudí trubkami i přes ostatní byty pod ním, které jsou tak 
částečně vytápěny, i když mají vypnuté topení. Ve starších domech navíc 
vzhledem k cirkulaci topí stoupačky i bez otevřeného radiátoru. 

Pravidla pro rozúčtování se sice snaží podobným nespravedlnostem 
zamezit, nicméně nemohou zohlednit vše. A jak vidíte z  následujícího 
grafu, spotřeba ve vytápěném bytě může stoupnout skutečně výrazně 
v závislosti na vnitřní teplotě v nevytápěných bytech.

Graf závislosti spotřeby tepla ve vytápěném bytě  
při snížení teploty v okolních bytech

Zdroj: TZB číslo 4/2022, strana 26. „Nižší topné teploty v bytech a jejich reálný dopad 
na energetickou bilanci bytového domu”, autoři doc. Ing. Rastislav Ingeli, Ph.D., a Ing. 
Peter Buday, Ph.D.

Kdo rozúčtovává? 
Pro měření tepla dodaného do objektu se používá tzv. kalorimetr, 

instalovaný na patě objektu. Na základě tohoto měření posílají Teplárny 
Brno fakturu za teplo pro celý vytápěný objekt, například pro bytový 
dům.

Rozdělení přivedeného tepla na teplo přivedené do jednotlivých 
bytových jednotek je složitější záležitost. Rozúčtování na jednotlivé 
byty je již v  kompetenci společenství vlastníků či bytového družstva.  
„Teplárny Brno provádějí rozúčtování na konečné spotřebitele pouze 
u domů, s nimiž mají na tuto službu podepsanou smlouvu,“ upřesňuje 
mluvčí Tepláren Brno Zuzana Novotná. 

Platí i ti, kteří radiátory nepustí
Teď trocha matematiky: Podle vyhlášky 269/2015 Sb., která 

stanovuje pravidla pro rozúčtování, jsou celkové náklady na vytápění 
při rozúčtování rozděleny na základní a spotřební složku. Ta základní se 
v zúčtovací jednotce odvíjí podle započitatelné podlahové plochy bytů 
a činí 30 až 50 %, přesnou výši určí poskytovatel služeb. Teplárny Brno 
nechávají toto rozhodnutí na odběrateli. Spotřební složka je pak určena 
podle naměřených hodnot na měřičích (indikátorech), které musí být 
v  každém bytě instalovány. Výpočet bere v  potaz například i umístění 
bytu v domě nebo to, zda je situovaný na jih či sever. Velmi zjednodušeně 
lze říci, že spotřební složka se musí vejít do rozmezí od minimálně 80 
% až do dvojnásobku průměrné ceny tepla na metr čtvereční v daném 
objektu, a proto platí i ti, kteří netopí.  Přesně tato pravidla určuje již 
zmíněná vyhláška 269/2015 Sb. v paragrafu 3 odst. 2a.

Teplá voda má svá vlastní pravidla
Pro teplou vodu pak vyhláška stanovuje, že základní složka nákladů 

na teplo spotřebované na poskytování teplé vody činí 30 %, spotřební 
pak 70 % nákladů. Základní složka nákladů na vodu spotřebovanou na 
poskytování teplé vody činí 0 % a spotřební složka 100 % nákladů. 

Teplárny Brno poradí 
Proč je lepší, budou-li nájemníci postupovat jednotně, a co ještě je 

možné v  bytových domech zlepšit, radí odborníci z  Tepláren Brno na 
informativních seminářích. „Nabízíme zástupcům družstev či společenství 
vlastníků jednotek také bezplatné konzultace ohledně optimalizace 
nastavení otopné soustavy vzhledem k  venkovním podmínkám nebo 
konzultace týkající se nastavení smluvních parametrů dodávky teplé 
vody. U bytových domů, kde je to technicky možné, můžeme po domluvě 
poskytnout rovněž měsíční sledování spotřeby pro lepší přehled, než 
dává obvyklé roční vyúčtování,“ upřesnila Zuzana Novotná a dodala: „V 
současné energetické krizi je situace vyhrocenější než dřív. Je nutné, aby 
družstva a společenství chránila své obyvatele před pádem do platební 
neschopnosti, a i my jim v tom chceme maximálně pomoci.“

Teplárny Brno: Jak na rozúčtování nákladů za teplo?  
Nájemníci musí táhnout za jeden provaz
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S popelem do popelnice?  
Ano, avšak opatrně

Drahé energie vrací mnohé domácnosti od vytápění plynem 
a  elektřinou ke kamnům na dřevo, uhlí či brikety. Různé druhy tuhých 
paliv mají jednoho společného jmenovatele – neshořelé zbytky topiva, 
tedy popel. Topná sezóna ještě ani pořádně nezačala, a už od žhavého 
popílku chytilo několik plastových popelnic a  rozehřátý obsah jedné 
kovové popelnice dokonce málem poškodil i popelářské auto. 

Kam tedy s  popelem? Do směsného komunálního odpadu 
samozřejmě patří. Vždyť i slova „popelnice“ a „popeláři“ vznikla tak, že 
dříve se z domácností svážel především popel. Ale vždy popel náležitě 
vychladlý. 

V této souvislosti připomínáme hlavní bezpečnostní zásadu – 
nedostatečně vychladlý popel nepatří do žádné nádoby na odpad! 
Nepatří do plastové, a nepatří ani do kovové popelnice. Popel ukládaný do 
popelnic a kontejnerů musí být vyhaslý a studený. Jak nás hasiči poučili, 
plastová nádoba už po minutě působení teploty okolo 250 stupňů Celsia 
ztrácí mechanickou odolnost a začne se tavit. Při vystavení teplotě okolo 
400 stupňů Celsia hoří. Řešením pro ukládání nedostatečně vyhaslého 
popela nejsou ani kovové popelnice, o jejichž zapůjčování nyní SAKO 
Brno a  brněnský magistrát eviduje zvýšenou poptávku. Horký popel 
ničí pozinkovanou vrstvu a urychluje tak degradaci nádoby zrezivěním. 
Kov zpomaluje vychládání popela a zvyšuje nebezpečí zahoření odpadu 
uvnitř svozového vozidla. Za určitých podmínek vydrží žhavé uhlíky 
teplé až několik dní a uložením do popelnice se neuhasí. Pokud se žhavý 

popel naloží do kuka vozu, může dojít k zahoření obsahu vozidla, k jeho 
poškození a  v  krajním případě i k  přímému ohrožení posádky vozidla. 
Celkové následky mohou být nedozírné, pokud by se popel rozhořel 
v zásobníku odpadu společnosti SAKO Brno, což je opravdu veliká 
a hluboká jáma o kapacitě pět tisíc tun.

Rada pro nakládání s  neshořelými zbytky topiva je prostá. Vždy se 
přesvědčte, zda je popel vkládaný do popelnice již vychladlý a  zda se 
v něm nenacházejí částice schopné zapálit odpad. Doporučujeme popel 
skladovat v kovové nádobě (např. starý kastrol, kýbl) a  do popelnic 
vkládat až po několika dnech. Nemáte-li takovou možnost, je lépe 
popel před vsypáním do popelnice zchladit, například kropením vodou. 
(Jestliže se v  odpověď ozve zlověstné syčení a  do nebe začne stoupat 
pára, nehledejte v  tom nic spirituálního a kropte tak dlouho, až syčení 
přestane. Teprve poté může popel do odpadu.) Dobrým tipem také je, 
že pokud topíte výhradně dřevem, představuje popel levné a  docela 
hodnotné hnojivo. Ostatně tzv. žárové zemědělství, kdy pravěcí lidé 
kultivovali budoucí pole pálením dřevin, má ve střední Evropě pořádně 
dlouhou tradici. Jestliže tedy máte zahradu a  topíte dřevem, sypejte 
popel na zryté záhony, případně vkládejte do připravené díry a na jaře 
použijte při přípravě zahrady na letní sezónu.

Ale nevychladlý popel do odpadových nádob prostě nesmí přijít! 
Předejde se tím nejen zahoření vaší odpadové nádoby, ale také požáru 
svozového vozidla či poškození technologií a  majetku vaší oblíbené 
městské firmy. Nemusím připomínat, že jakékoliv omezení provozu 
brněnské společnosti SAKO by znamenalo potíže při svozu komunálního 
odpadu a omezení výroby tepla a elektřiny.

Mgr. Michal Kačírek, tiskový mluvčí společnosti SAKO Brno

Sportovec Řečkovic a Mokré Hory  
– výzva k nominaci za rok 2022 

Do  28. února 2023 můžete nominovat tři sportovce a  jednoho tre-
néra, funkcionáře či družstvo v rámci tradiční ankety naší městské části 
Sportovec roku 2022. Svoje nominace posílejte na  e-mailovou adresu: 
simonek@reckovice.brno.cz nebo boreckype@gmail.com. Podmínkou 
nominace je trvalé bydliště v  Řečkovicích a  Mokré Hoře nebo klubová 
příslušnost k oddílu, který zde svoji činnost provozuje. Slavnostní vyhlá-
šení oblíbené ankety se uskuteční 31. března. 

Petr Bořecký, radní MČ

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ / SPORT
Zpravodaj MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora
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Kam vyrazit za sportem?
Sportovní program na LEDEN:
Badminton – 5. liga smíšených družstev (Yonex aréna Jehnice)
29. 1. BC SmartLife Řečkovice : Zlín 14:00 hod.
29. 1. BC SmartLife Řečkovice : Uh. Hradiště 15:30 hod.

Městský areál – Vodova 
Basketbal – CHANCE ŽBL (STAREZ aréna – velká hala)
7. 1.  KP Brno : KARA Trutnov 15:30 hod.
28. 1.  KP Brno : SBŠ Ostrava 16:30 hod.
- kvalifikace česko-slovenského FED CUPU
10. 1.  KP Brno : Levhartice Chomutov 17:30 hod.
aktuálně na: www.kpbrnobasket.cz

Basketbal – KOOPERATIVA NBL (STAREZ aréna – velká hala)
4. 1.  Basket Brno : Pardubice 17:45 hod.
7. 1.  Basket Brno : Olomoucko 18:30 hod.
14. 1.  Basket Brno : Opava 18:00 hod.
21. 1.  Basket Brno : Děčín 18:00 hod.
aktuálně na: www.basketbrno.cz

Volejbal – extraliga žen (STAREZ aréna – malá hala)
7. 1.  VKKP Brno : Frýdek-Místek 17:00 hod.
aktuálně na: www.vkkpbrno.cz

Futsal – 1. liga mužů (STAREZ aréna – velká hala)
6. 1.  HELAS Brno : Pernštejn 19:30 hod.
20. 1.  HELAS Brno : Sparta Praha 19:30 hod.
aktuálně na: www.helasbrno.cz

Všem sportovcům, trenérům i funkcionářům přeji úspěšný rok 2023  
a těším se i v  dalším volebním období na spolupráci v  rámci této již  
tradiční pravidelné rubriky.
Termínovou listinu na měsíc ÚNOR zasílejte nejpozději do 10. 1. 2023 na 
adresu foltyn.r@volny.cz.

Richard Foltýn, člen Rady, Zastupitelstva a sportovně-školské komise  
MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora
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POZVÁNKY

krojovaná Řečkovická 13 Vás zvou na 
DH Zdounečanka a 

28. ledna Sokolovna 
od 19:30 

sobota 
Vážného 19 
Brno

předprodej od 5. 1. každý čtvrtek od 19.00 do 19.30 v sokolovně,

vstupné: 200 Kč v kroji, 250 Kč bez kroje
www.sokolreckovice.cz nebo tel.: 728 722 614

pplleess
v Sokolovně 

 v Brně Řečkovicích
Vážného 19

v sobotu 
 11. února 2023

od 19:30 hod

SSPPOOLLEEČČEENNSSKKÝÝ

 T. J. Sokol Řečkovice 

Pořádá: 
T. J. Sokol Řečkovice 

Předprodej vstupenek 
na Sokolovně úterý 24.1. a 31.1.2023 
vždy od 18:00 do 19:00 hodin

K tanci a poslechu hraje 
LOL party kapela
Vstupné: 250 Kč

Farnost sv. Vavřince v Řečkovicích
vás zve na

Farnost sv. Vavřince v Řečkovicích
vás zve na

21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.
Sokolovna Brno-Řečkovice/Vážného 19

21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.21. 1. 2023/19:30 hod.
Sokolovna Brno-Řečkovice/Vážného 19Sokolovna Brno-Řečkovice/Vážného 19Sokolovna Brno-Řečkovice/Vážného 19

FARNÍ 
PLES

Rezervace vstupenek:
Ondřej Vít/E: ondraone@centrum.cz/M: 777 678 982

Rezervace vstupenek:
Ondřej Vít/E: ondraone@centrum.cz/M: 777 678 982

Vstupné: 400 Kč s večeří/250 Kč bez večeře/200 Kč studentskáVstupné: 400 Kč s večeří/250 Kč bez večeře/200 Kč studentská

FARNÍ FARNÍ 
PLESPLES
FARNÍ FARNÍ 
PLESPLES

LOLLOL
party-kapelaparty-kapela
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